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ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: توصیه به 
آمریکا این است که به جای د            ستکاری د            ر ترتیبات 

منطقه، تلاش کند             واقعیات منطقه را بفهمد            .
 به گزارش باشگاه خبرنگاران جوانسعید             خطیب زاد            ه د            ر نشست 
خبری گفت توصیه به آمریکا این است که به جای د            ستکاری 
د            ر ترتیبات منطقه، تلاش کند             واقعیات را بفهمد            . ریشه آنچه 
که امروز د            ر منطقه می بینیم همین روریکرد             های مد            اخله جویانه 

برخی کشور های فرامنطقه ای د            ر منطقه است.
حضور آمریکایی ها د            ر منطقه از ســال ۱۹۲۴ میلاد            ی آغاز 
شــد            . با کشــفِ مید            ان های نفتیِ بحرین د            ر ســال ۱۹۳۲ و 
کویت و عربستان سعود            ی د            ر سال ۱۹۳۸ و معاد            نِ نفت قطر 
د            ر سال ۱۹۳۹ میلاد            ی، آمریکایی ها بیش از پیش به جایگاه 
ژئواســتراتژیکی و اقتصاد            یِ خلیج فارس پی برد            ند             و چیرگیِ 
سیاسی و نظامی بر آن را به یکی از هد            ف های راهبُرد            یِ خود             
تبد            یل کرد            ند            .از همان ســال ها پای آمریکا به منطقه باز شد             و 
حضور نظامی آن ها به ســوریه، عراق، لبنان و بحرین کشید            ه 
شد            . ماحصل حضور آمریکایی ها د            ر منطقه متولد             شد            ن گروه های 
تروریستی و تکفیری بود             که طی د            ه سال گذشته غرب آسیا را 
به  آشوب کشید            ند            .آمریکا بد            اند             با فروش سلاح نه تنها باعث 
آرامش د            ر منطقه نمی شود             بلکه اســتاند            ارد             های د            وگانه خود             
را نشــان می د            هد            ، سخنگوی وزارت خارجه این سخنان را د            ر 
نشســت خبری با اصحاب رسانه مطرح کرد            .پیش از این نیز، 
حجت الاسلام رئیســی ۱۵ آذر د            ر د            ید            ار با فیصل المقد            اد             وزیر 
خارجه سوریه گفته بود             که استمرار حضور غیر قانونی نیرو های 
بیگانه د            ر منطقه و خاک ســوریه برای امنیت و ثبات منطقه 

خطرناک است.  
 سفر رئیسی به روسیه با د            عوت پوتین 

انجام می شود            
خطیب زاد            ه د            رباره احتمال امضای سند             همکاری های راهبرد            ی 
ایران و روسیه د            ر سفر رئیس جمهور به مسکو، گفت: این سفر 

د            ر پاسخ به د            عوت ولاد            یمیر پوتین انجام می شود            . این یک سفر 
کاری است و تلاش می شود             موضوعاتی د            ر حوزه های مختلف 
مورد             بحث و تباد            ل نظر قرار گیرد            . برخی اسناد             و تفاهمنامه ها نیز 
د            ر د            ست پیگیری است. سند             بالاد            ستی تنظیم روابط راهبرد            ی 

میان د            و کشور همچنان وجود             د            ارد             د            رحال تمد            ید             شد            ن است.
ولاد            یمیر پوتین رئیس جمهور روســیه ۱۷ آذر د            ر نشســت 
خبری پس از د            ید            ار با نخســت وزیر یونان، گفت که امید            وارم 
رئیس جمهور ایران د            عوت من را بپذیرد             و بتواند             روزهای سال 

آیند            ه از روسیه بازد            ید             کند            . 
آخرین گفت وگوی تلفنی سران د            و کشور روز ۲۵ آبان ماه انجام 
شد            . د            ر آن تماس، رئیسی اراد            ه جمهوری اسلامی ایران را توسعه 
روابط تجاری و اقتصاد            ی با روسیه د            انست و گفت: آماد            گی د            اریم 
سند             جامع همکاری های بلند            مد            ت د            و کشور را نهایی کنیم تا روند             
ارتقاء هر چه بیشتر روابط و همکاری های د            و کشور با سرعت، 

اجرایی شود            .

پوتین نیز با تأکید             بر همگرایی تهران و مسکو د            ر بسیاری از 
موضوعات، گفت: مسکو از پیشنهاد            ات تهران د            ر تد            وین سند             
جد            ید             همکاری بلند            مد            ت د            و کشور حمایت می کند             و مصمم 
هستیم هر چه سریع تر نهایی و اجرایی شود            .شبکه تلویزیونی 
زویوزد            ا متعلق به وزارت د            فاع روسیه د            ر روزهای گذشته اعلام 
کرد             که ایران و روســیه برای امضای سند             راهبرد            ی ۲۰ ساله 
که توافقنامه بسیار مهم برای د            و کشور محسوب می شود            ، آماد            ه 

می شوند            .
 گفت و گوهای وین از د            یروز وارد             مباحث 

محتوایی شد            
سخنگوی وزارت خارجه د            رباره مذاکرات وین گفت: ما امروز 
د            ر نقطه ای قــرار د            اریم که گفت وگو های وین وارد             بحث های 
محتوایی می شــود            . از بعد             از ظهر امروز گفت وگو ها به صورت 
د            و جانبه و چند            جانبه آغاز می شــود            . البته جزئیات آن را بعد             از 
گفت وگوی اولیه هماهنگ کنند            ه برجام با مذاکره کنند            ه ارشد             

کشــورمان که مسیر جلسات بیشتر روشن خواهد             شد            ، اعلام 
خواهیــم کرد            . کارگروه ها و هم هئیت ها از امروز د            ســتور کار 

مشخصی خواهند             د            اشت.
د            ر روزهای اخیر، میخائیل اولیانوف نمایند            ه روسیه د            ر مذاکرات 
وین با رابرت مالی نمایند            ه ویژه آمریکا د            ر امور ایران جلسه ای 
د            اشت. تصویری که از این جلسه منتشر شد             د            ر فضای مجازی 

بازتاب هایی د            ر پی د            اشت.
ســخنگوی وزارت امور خارجه د            ر ایــن باره گفت: ما به این 
موضــوع که اعضای ۱+۴ با چه مکانیزمی با آمریکا صحبت 
می کنند             و یا اینکه مکانیزم مشــترک و یا انفراد            ی د            ارند             ورود             
نمی کنیم و هیچ وقت از آن ها نمی پرسیم. برای اولین بار نیست 
که به صــورت د            وجانبه و چند            جانبه گفت وگو هایی بین اعضا 
شکل می گیرد             و این گفت وگو ها صرفا مختص روسیه نیست. 
برخی از مذاکره کنند            گان از فعالان فضای مجازی هستند             و شاید             

مطالباتشان مورد             توجه رسانه ها قرار می گیرد            .
او اد            امه د            اد            : آن هایی که د            ر وین بود            ند             می د            انند             که ۱+۴ د            ر اد            وار 
گذشته نیز با هیئت آمریکایی گفت وگو هایی د            اشته است. مسیر 
مشخصی برای تباد            ل نظر بین ایران و ایالات متحد            ه وجود             د            ارد             
و برای اینکه سوء تفاهم و سوبرد            اشتی وجود             ند            اشته باشد             تباد            ل 
نظر د            ر این مسیر، به صورت مکتوب، ولی غیر رسمی از طریق 
هماهنگ کنند            ه کمیسیون مشترک است. این جزئیات را گفتم 
برای اینکه کسانی که قرار است د            قیق بد            انند             د            ر وین چه اتفاقی 
می افتد            ، بد            انند             و برخی هم که با متن کاری ند            ارند             و د            وســت 
د            ارند             حاشیه سازی کنند             نکاتی را می گویند             و به قول طلبه ها 
علیکم بالمتون لا بالحواشی.سخنگوی وزارت خارجه د            ر بخش 
د            یگری از ســخنان خود            ، مذاکرات وین را به »جنگ اراد            ه ها« 
تشبیه کرد             و گفت: د            ر وین جنگ اراد            ه ها را د            اریم و با متانت و 
منطق، قد            رت مذاکره می کنیم.خطیب زاد            ه گفت: د            ر حوزه اجرای 
تعهد            ات از سوی طرف های مقابل پیشرفت ها کمتر بود            ه است. 
امروز توپ د            ر زمین غربی هاســت که نشان د            هند             که به وین 

آمد            ه اند             تا د            ر کمترین زمان به یک توافق خوب رسیم. ما برای 
رسید            ن به یک توافق خوب و تحقق خواسته ها و منافع ملت 
ایران به وین رفته ایم. پنجره رسید            ن به توافق تا ابد             باز نخواهد             
ماند            . زمان حساس است و جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه 
از این پس به تنهایی بار زند            ه نگه د            اشتن توافق برجام را به د            وش 
نمی کشــد            . ما به وین نمی رویم که وقت و انرژی ایران و تیم 
مذاکره کنند            ه ایران هد            ر برود            . پیشنهاد            ات مشخص ما روی میز 
است. طرف های مقابل نیز باید             با پیشنهاد            ات مشخص بیایند             تا 
د            ر کمترین زمان ممکن به یک توافق خوب برسیم.ایران و ۵+۱ 
د            ر سال ۹۴ پس از چند             د            ور از گفتگو ها به توافق برجام د            ست 
پید            اکرد            ند            . قرار بود             د            ر راستای این توافق تحریم های اعمال شد            ه 
علیه ایران رفع شــود            . اما پس از روی کار آمد            ن د            ونالد             ترامپ 
رئیس جمهور آمریکا، او د            ر ۱۸ ارد            یبهشت ۹۷ از این توافق خارج 
شد            . سپس تحریم های موجود             علیه ایران مجد            د            ا اعمال شد             و 
د            ولت آمریکا سیاســت فشار حد            اکثری علیه ایران را آغاز کرد            . 
سپس حسن روحانی رئیس د            ولت د            وازد            هم د            ر سخنانی گفت 
که  خوشحال هستم که یک موجود             مزاحم از برجام خارج شد            ه 
است. به وزارت خارجه د            ستور د            اد            ه ام د            ر زمانی کوتاه مذاکرات با 
پنج کشور د            یگر را انجام د            هد            . اگر اهد            اف ایران را سایر طرف ها 

تامین کنند            ، برجام برجا خواهد             ماند            .  
پس از این بود             که سه کشور اروپایی به همراه روسیه و چین 
)۱+۴( مذاکرات خود             را با ایــران آغاز کرد            ند            . هد            ف این د            ور از 
مذاکرات نیز همانند             مذاکرات سال ۹۴ رفع تحریم های ظالمانه 
علیه ایران بود            . اما مذاکرات راه به جایی نبرد             و ساز و کار هایی 
مانند             اینستکش نیز توانست موفقیتی کسب کند            .  با روی کار 
آمد            ن د            ولت سیزد            هم گفتگو های ایران با ۱+۴ آغاز شد             و هم 
اکنون نیز قرار است اد            امه د            ور هشــتم این مذاکرات از د           یروز 
د            وشــنبه ۱۳ د            ی آغاز شد            .سخنگوی وزارت خارجه د            ر بخش 
د            یگری از این نشست خبری بر موضع کشورمان مبنی بر لزوم 

تشکیل د            ولت فراگیر د            ر افغانستان تاکید             کرد            .

سخنگوی وزارت امور خارجه:

 پنجره توافق تا آخر باز نخواهد             ماند            
ریس جمهور د           ر جلسه ستاد            هماهنگی اقتصاد           ی د           ولت:

بانک مرکزی از خلق نقد           ینگی توسط بانک های 
خصوصی و د           ولتی جلوگیری کند           

رییس جمهور حفظ ارزش پول ملی و نظارت بر بازار ارز را از وظایف مهم 
بانک مرکزی د           انست و بر پیگیری جد           ی این موضوع تاکید            کرد           .

به گزارش ایسنا، د           ر جلسه یکشنبه شب ستاد            هماهنگی اقتصاد           ی د           ولت که به ریاست آیت 
الله سید            ابراهیم رئیسی تشکیل شد           ، گزارش های جد           اگانه بانک مرکزی د           رباره وضعیت کنونی 
تورم و نقد           ینگی، بازار ارز ارائه شد           .گزارش بانک مرکزی د           ر مورد            تورم نشان می د           هد            برنامه ها 
و سیاست های د           ولت برای مهار رشد            تورم موفقیت آمیز بود           ه به گونه ای که نرخ رشد            تورم د           ر 
ابتد           ای د           ولت سیزد           هم که به رقم بی سابقه ای د           ر ۷۰ سال اخیر رسید           ه بود            کاهش قابل توجهی 
د           اشته است. رئیس جمهور نیز د           ر این جلسه با تاکید            بر لزوم تلاش بیشتر برای مهار رشد            تورم 
و نقد           ینگی، از بانک مرکزی خواست با افزایش نظارت بر کار و عملکرد            بانک های د           ولتی و 
خصوصی از خلق  نقد           ینگی توسط بانک ها جلوگیری شود           .رئیسی با تاکید            بر اینکه بانک ها باید            
از بنگاه د           اری خارج شوند            ، ناترازی بانک ها را تهد           ید           ی برای نظام بانکی د           انست و گفت: این 
موضوع باید            جد           ی گرفته شود           .رئیسی موضوع کفایت سرمایه بانک ها را نیز از چالش های مهم 
د           ر نظام بانکی کشور برشمرد            و د           ستور د           اد            بانک مرکزی د           ر خصوص بهبود            کفایت سرمایه برنامه 
عملیاتی ارائه و اجرای آن را پیگیری کند           .رئیس جمهور حفظ ارزش پول ملی و نظارت بر بازار ارز 
را از وظایف مهم بانک مرکزی د           انست و بر پیگیری جد           ی این موضوع تاکید            کرد           . د           ر این جلسه 
همچنین گزارش مشترک بانک مرکزی و وزارت صنعت، معد           ن و تجارت د           ر خصوص تامین 
مالی زنجیره تولید            ارائه شد           .به موجب این گزارش اجرای برنامه تامین مالی زنجیره تولید            آثار 

مناسبی د           ر جهت کاهش ضریب فزایند           ه پولی و کاهش رشد            نقد           ینگی خواهد            د           اشت.

استیضاح وزیر بهد           اشت کلید            خورد           
طراح اصلی استیضاح کمال حسین پور نمایند           ه سرد           شت و پیرانشهر است.

به گزارش اقتصاد            آنلاین، تاکنون بیش از ۲۱ نفر از نمایند           گان اســتیضاح عین اللهی وزیر 
بهد           اشت را امضاء کرد           ه اند           .

پیشنهاد          کمیسیون اجتماعی برای پرد         اخت وام 
ازد         واج ۵۰۰ میلیونی با بازپرد         اخت ۱۰ ساله

رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس از مخالفت این کمیسیون با افزایش 
سن بازنشستگی از ۳۰ سال به ۳۲ سال و همچنین افزایش سنوات حقوق 

بازنشستگی از ۲ به ۳ سال خبر د         اد         .
ولی اسماعیلی رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس د         ر رابطه با خبرهای منتشر شد         ه د         رخصوص 
مخالفت کمیســیون با افزایش سن بازنشستگی د         ر لایحه بود         جه ۱۴۰۱، گفت: ما نظر ۳-۲ 
نفر از کسانی که خود         شان چند         ین تجربه کاری قابل توجه د         ر این حوزه د         اشتند          را گرفتیم، د         ر 
کنار نظرات اعضای کمیسیون و نظر مشورتی مرکز پژوهش ها؛ نظر تخصصی کمیسیون را 
د         ر آخرین وقتی که د         اشتیم د         رخصوص بند         هایی که به کمیسیون ارجاع شد         ه بود          ارائه کرد         یم؛ 

که بر این اساس کمیسیون با افزایش ۲ ساله سن بازنشستگی د         ر لایحه بود         جه مخالفت کرد         .
وی اد         امه د         اد         : ببینید          موضوع مخالفت با افزایش ســن بازنشستگی و مخالفت با آورد         ن این 
موضوع د         ر لایحه بود         جه سنواتی د         و مساله جد         است؛ الان ما خود         مان د         رخصوص پاید         ارسازی 
ورود         ی های صند         وق ها د         اریم کار می کنیم که صند         وق ها د         ارند          ورشکسیته می شوند          ما با اینکه 
این موضوع را د         فعتاً د         ر بود         جه سنواتی بیاوریم، مخالف هستیم. اما اگر این موضوع را د         ر برنامه 
توسعه هفتم بیاورند         ، ما هم کمک می کنیم که کار انجام شود         ، منتها این کار باید          د         ر یک بازه 
زمانی ۵ ساله تا ۷ ساله انجام شود         .اسماعیلی اضافه کرد         : همچنین موضوع پیشنهاد          میانگین 
حقوق ۳ سال آخر برای بازنشستگی هم مورد          مخالفت کمیسیون قرار گرفت؛ چراکه هر د         وی 
این موارد          احکام د         ائمی است و ما نمی توانیم د         ر بود         جه سنواتی که یکساله است، یک قانون د         ائمی 
را تغییر د         هیم. د         ر این حوزه ها اگر د         ولت اصرار به تغییر و اصلاح د         ارد         ، باید          به صورت جد         اگانه 
لایحه به مجلس بیاورد         .رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس همچنین د         ر رابطه با نظر کمیسیون 
نسبت به وام ازد         واج، بیان کرد         : د         ر بحث وام ازد         واج، این مساله را هم د         ر بود         جه ۱۴۰۱ به صورت 
کلی د         ید         ه بود         ند          و تصمیم گیری د         ر این خصوص را د         ر اختیار بانک مرکزی قرار د         اد         ه بود         ند          تا 
پیرامون آن آیین نامه تد         وین کند          که ما این را براساس اعد         اد          و ارقام سال گذشته و تورم، ریز و 

د         قیق کرد         یم که د         ر آیند         ه بتوانیم نظارت د         اشته باشیم.
وی افزود         : ما الان هم د         رگیر همین مساله هستیم و مبلغی که برای تبد         یل وضعیت فرزند         ان 
جانبازان و برای وام ازد         واج د         ر نظر گرفتیم، خیلی از آن تحقق و تخصیص پید         ا نکرد         ه است؛ د         ر 
نتیجه ما این را به صورت د         قیق مشخص کرد         یم که بتوانیم خوب نظارت کنیم. یک زمانی ما 
یک بود         جه کلی به بانک مرکزی و وزارت اقتصاد          می د         هیم که خود         شان تصمیم بگیرند         ، یک 
زمانی هم ما مبلغ را د         قیق مشخص می کنیم که بعد         ا از آن ها بخواهیم ماهیانه به ما گزارش 
بد         هند          که چقد         ر د         ر هر ماه مرد         م توانستند          این وام را د         ریافت کنند         .اسماعیلی د         ر رابطه با اعد         اد          و 
ارقام تعیین شد         ه وام ازد         واج برای سال آیند         ه، گفت: ما مبلغ وام ازد         واج را با توجه به ارقام سال 
گذشته و تورم مشخص کرد         یم که بر این اساس پیشنهاد          کمیسیون برای مبلغ وام ازد         واج د         ر 
ســال ۱۴۰۱ عد         د          ۱۵۰ میلیون تومان برای زوج و زوجه بود          که مجموعاً ۳۰۰ میلیون تومان 
می شود          و د         ر راستای تشویق جوانان به ازد         واج برای پسران کمتر از ۲۵ سال و د         ختران کمتر 
از ۲۳ ســال این مبلغ به ۲۵۰ میلیون تومان برای هر کد         ام از زوج و زوجه افزایش می یابد          و 
مجموع آن به ۵۰۰ میلیون تومان می رسد         . همچنین بازپرد         اخت وام که سال گذشته ۷ سال 
تعیین شد         ه بود          به ۱۰ سال افزایش یافت و ضامن کارمند          از شرایط وام ازد         واج حذف شد          و ارائه 
سفته معتبر یا افراد          شاغل د         ارای چک معتبر را جایگزین کرد         یم. وی خاطرنشان کرد         : این موارد          
نظرات تخصصی کمیسیون اجتماعی است که د         ر مهلت مقرر قانونی از سوی کمیسیون اعلام 
شد         ه است و نمایند         گان کمیسیون حاضر د         ر کمیسیون تلفیق نیز این موارد          را د         ر آنجا مطرح 
خواهند          کرد          اما تصویب نهایی این موضوع نیازمند          تصویب د         ر کمیسیون تلفیق و صحن علنی 

مجلس است.

مرکز پژوهش های مجلس بررسی کرد         ؛
تشکیل استان بم از منظر قانونی و کارشناسی 

قابل توجیه نیست
د         فتر مطالعات سیاســی مرکز پژوهش  های مجلس شورای اسلامی طی 

گزارشی، به بررسی کارشناسی طرح تشکیل استان بم پرد         اخت.
به گزارش ایلنا به نقل از مرکز پژوهش  های مجلس شورای اسلامی، طبق ماد         ه واحد         ه این 
 ـفهرج و نرماشیر از استان کرمان   ـریگان  طرح، »شهرستان های شرق استان کرمان، شامل بم 

تفکیک و تحت عنوان استان بم به مرکزیت شهرستان بم« ارتقا خواهند          یافت.
بر اساس این طرح مهمترین استد         لال  هایی که د         ر مقد         مه توجیهی برای انتزاع چهار شهرستان 
مذکور از استان کرمان ارائه شد         ه، عبارت  اند          از: وسعت استان کرمان، بعد          مسافت و ناممکن بود         ن 
سرکشی استاند         ار و مد         یران کل، برای بررسی مسائل و مشکلات همه شهرستان های استان؛ 
توزیع نامتوزان امکانات و زیرساخت  ها؛ ضعف شد         ید          اعمال مد         یریت؛ بوروکراسی  های اد         اری و 
رفت و آمد         های پی  د         رپی جهت اخذ مجوزها و تبعات ناشــی از آن همچون خطرات جاد         ه ای 
و هزینه  های ترد         د          که مورد          نویسند         گان این طرح قرار گرفته است.همچنین وجود          کم  آبی و 
خشکسالی  های پی د         رپی و لزوم مد         یریت متمرکز د         ر چهار شهرستان  مذکور برای جلوگیری از 
خسارت  های بیشتر به مرد         م و سرمایه  های ملی و لزوم اعمال مد         یریت شایسته جهت محرومیت 
 زد         ایی از د         یگر د         لایل ضرورت تشکیل استان بم بیان شد         ه است.د         ر گزارش د         فتر مطالعات سیاسی، 
با بررسی د         لایل توجیهی طرح تشکیل استان بم، اینگونه استد         لال شد         ه است که رفع مشکلات 
ذکر شد         ه د         ر مقد         مه طرح الزاما نیازمند          ایجاد          استان جد         ید         ی نیست بلکه این مشکلات با تغییر 
 ـاجرایی و اصلاح نظام برنامه  ریزی موجود          قابل حل هســتند         .گزارش د         فتر  رویه  های اد         اری 
مطالعات سیاسی مرکز پژوهش های مجلس، با عنوان »اظهارنظر کارشناسی د         رباره: طرح تشکیل 

استان بم« با شماره   مسلسل ۱۷۹۴۸ به بررسی ابعاد          مختلف این طرح می پرد         ازد         .

یک نمایند       ه مجلس: جامعه د       یگر کشش افزایش 
قیمت هیچ فرآورد       ه ای را ند       ارد       

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با تاکید        بر اینکه جامعه 
د       یگر کشش افزایش قیمت هیچ فرآورد       ه ای را ند       ارد       ، گفت: د       ر لایحه بود       جه  
۱۴۰۱ که د       ولت تقد       یم مجلس کرد       ه  است، برنامه ای برای گران کرد       ن بنزین 

وجود        ند       ارد       .
احمد        مراد       ی د       ر گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه »د       ر لایحه بود       جه  ۱۴۰۱ که د       ولت تقد       یم مجلس 
کرد       ه  است، برنامه ای برای گران کرد       ن بنزین وجود        ند       ارد       «، اظهار کرد       : امروز جامعه د       یگر کشش 
افزایش قیمت هیچ فرآورد       ه ای را ند       ارد        و د       ولت باید        با ارائه مشوق هایی، مصرف سوخت را بهینه 
و کنترل کنند       .وی همچنین د       رباره اجرای آزمایشی سهمیه بنزین به صورت تخصیص سهمیه 
به کارت ملی افراد        به جای شــماره پلاک خود       روها د       ر برخی مناطق کشــور، گفت: این شیوه 
سهمیه بند       ی بنزین از طرح هایی است که مطرح شد       ه و د       ولت نیز نسبت به اجرای آن بی میل 
نیست، اما بعید        می د       انم د       ر این شرایط بخواهد        اجرایی شود       ؛ این طرح بصورت پایلوت د       ر قشم و 
کیش د       ر حال اجراست که مشکلات خود       ش را نیز به همراه د       اشته است.این عضو کمیسیون انرژی 
مجلس افزود       : تا کنون با مجلس د       ر این موضوع هماهنگی ای انجام نشد       ه است. بر اعلام مسئولان، 
اجرای طرح تخصیص سهمیه ماهانه ۲۰ لیتر بنزین به کارت ملی افراد        به جای شارژ کارت سوخت 
بر اساس پلاک هر خود       رو که د       ر جزیره کیش به اجرا د       رآمد       ه است، صرفاً جنبه آزمایشی د       ارد        و بعد         

از اصلاح اشکالات احتمالی د       ر مناطق د       یگر اجرایی خواهد        شد       .

اخبار کوتاه 

عضو کمیسیون اقتصاد           ی مجلس گفت: د           ولت سیزد           هم باید            حتما 
د           ر ۱۰۰ روزه اول یک تغییری د           ر وضعیت معیشت مرد           م ایجاد            
می کرد           ، این حد           اقل انتظاری بود            که از د           ولت سیزد           هم که د           ولت 
مرد           می و انقلابی هم است، می رفت اما محقق نشد            و فکر می کنم 

آستانه این مهلت برای د           ولت تا پایان سال باشد           .
محسن علیزاد           ه عضو کمیسیون اقتصاد           ی مجلس د           ر گفت وگو با ایلنا، د           ر رابطه 
با ناهماهنگی های موجود            د           ر تیم اقتصاد           ی د           ولت، گفت: انتظار نمی رفت که د           ر 
د           ولت ســیزد           هم این ناهماهنگی اقتصاد           ی که د           ر د           ولت قبل هم وجود            د           اشت، 
وجود            د           اشته باشد           . کما اینکه بارها و بارها آقای رئیس جمهور اشاره کرد           ند            که 
تمام تصمیمات اقتصاد           ی باید            از محور معاون اول بگذرد            اما بعد            از آن اختیاراتی را 
به عنوان سخنگوی اقتصاد           ی به وزیر محترم اقتصاد            د           اد           ند            و اختیاراتی را هم به 
معاون اقتصاد           ی خود           شان د           اد           ند            و پیش بینی این ناهماهنگی می شد           . متاسفانه تنها 

کسی که از این موضوع ضرر می کند           ، مرد           م هستند           .
محسن علیزاد           ه نمایند           ه مرد           م سپید           ان د           ر مجلس یازد           هم اد           امه د           اد           : این تصمیمات 
اقتصاد           ی که امروز پاشنه آشیل پیشرفت ما د           ر کشور است، باید            خیلی پخته، خیلی 
سنجید           ه و خیلی هماهنگ اتفاق بیفتد            اما متاسفانه شاهد            ناهماهنگی هایی د           ر 
د           ولت هستیم؛ به طور مثال همین ناهماهنگی اخیر د           ر افزایش و زمان اجرای 
افزایش یارانه ها بود            که توسط معاون اقتصاد           ی رئیس جمهور یک عد           د           ی و یک 
زمانی اعلام شد            اما توسط وزیر محترم اقتصاد            تکذیب شد           . می بینیم که مکرراً این 
کشمکش وجود            د           ارد           ، باز هم معاون اقتصاد           ی عد           د           ی را مطرح می کنند            و سازمان 

برنامه و بود           جه به یک شکل د           یگر این یارانه ها را تعریف می کند           .
نمایند           ه مرد           م سپید           ان د           ر مجلس یازد           هم اضافه کرد           : ما هم به عنوان نمایند           گان 
مرد           م نمی د           انیم کد           امیک از این موضوعات صحیح است، بالاخره آقای رئیسی به 
عنوان رئیس جمهور باید            یک نفر را به عنوان مبنا برای مرد           م مشخص می کرد           ند            
که البته قبلا هم اعلام کرد           ند            که وزیر اقتصاد            به عنوان سخنگوی اقتصاد           ی 
هستند           ؛ اما گاهاً شاهد            این ناهماهنگی ها بود           یم و متاسفانه این ها جز آسیب چیزی 

برای جامعه ما ند           ارد           .
محسن علیزاد           ه عضو کمیسیون اقتصاد           ی مجلس د           ر واکنش به این مساله 
که »با توجه به مشکلات فراوان اقتصاد           ی و معیشتی، شرایط جامعه و زند           گی 
مرد           م به گونه ای نیست که با این اخبار متناقض التهاب تازه ای به زند           گی مرد           م 
وارد            شــود           «، اظهار د           اشت: با این موضوع موافقم. د           ولت سیزد           هم باید            حتما د           ر 
۱۰۰ روزه اول یک تغییری د           ر وضعیت معیشــت مــرد           م ایجاد            می کرد           ، این 
حد           اقل انتظاری بود            که از د           ولت سیزد           هم که د           ولت مرد           می و انقلابی هم است، 
 می رفت اما محقق نشــد            و فکر می کنم آستانه این مهلت برای د           ولت تا پایان 

سال باشد           .
محسن علیزاد           ه عضو کمیسیون اقتصاد           ی مجلس اد           امه د           اد           : د           ولت حتما باید            
د           ر یکــی د           و ماه آیند           ه یک تغییری را ایجاد            کند           ، کما اینکه خرابی هایی که از 
گذشته وجود            د           اشته با این سرعت قابل ترمیم نیست اما از یک د           ولت جهاد           ی 
 این انتظار وجود            د           ارد            که کار را شبانه روزی انجام د           هد            و تغییر برای مرد           م ملموس

 باشد           .

د  بیر انجمن شــرکت های هواپیمایی با اشاره به وضع مالیات بر ارزش 
افزود  ه بر بلیت هواپیما گفت: بــا اجرای این قانون، همان نمایند  ه های 
مجلســی که نســبت به بالا برد  ن قیمت بلیت هواپیما معترض بود  ند   
خود  شــان به طور مستقیم باعث افزایش قیمت بلیت هواپیما شد  ند   و 

تصمیم گرفتند   که بلیت هواپیما را گران کنند  .
»رضا جعفرزاد  ه« سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری د  ر گفت وگو با ایلنا عملیاتی شد  ن 
قانون مالیات بر ارزش افزود  ه بر بلیت هواپیما را از د  یروز- د  وشنبه، سیزد  هم د  ی ماه تایید   
کرد   و گفت: از د یروز عوارض ۵ د  رصد  ی شــهرد  اری بر بلیت هواپیما حذف و مالیات ۹ 
د  رصد  ی ارزش افزود  ه برروی بلیت اعمال می شود  .این اقد  ام د  ولت و مجلس انتقاد  اتی را به 
همراه د  اشته است و شرکت های هواپیمایی نسبت به اخذ این مالیات که به طور مستفیم 
از مسافران د  ریافت می شود  ، منتقد   هستند  . »مقصود   اسعد  ی سامانی« با انتقاد   از اجرای این 
تصمیم مجلســی د  ر بخش حمل ونقل عمومی اظهار د  اشت:  از امروز ۵ د  رصد   عوارض 
شهرد  اری بر بلیت هواپیما حذف و ۹ د  رصد   مالیات بر ارزش افزود  ه به آن اضافه می شود   
که د  ر نهایت مابه تفاوت آنها افزایش قیمت ۴ د  رصد  ی بلیت هواپیما خواهد   شد  .وی با بیان 

اینکه مالیات بر ارزش افزود  ه به طور مستقیم به خزانه واریز می شود  ،گفت: شرکت های 
هواپیمایی هیچ د  خل و تصرفی د  ر هزینه مالیات بر ارزش افزود  ه ند  ارند  .سامانی تاکید   کرد  : با 
اجرای این قانون، همان نمایند  ه های مجلسی که نسبت به بالاب ود  ن قیمت بلیت هواپیما 
معترض بود  ند   خود  شان به طور مستقیم باعث افزایش قیمت بلیت هواپیما شد  ند   و خود  شان 
تصمیم گرفتند   که بلیت هواپیما را گران کنند  . د  بیر انجمن شرکت های هواپیمایی افزود  : د  ر 
یک ماه گذشته پس از برگزاری نشست های متعد  د   بین وزارت راه و شهرسازی و ایرلاین ها، 
موفق به کاهش متوسط ۱۵ د  رصد  ی نرخ بلیت هواپیما شد  یم اما این تصمیم مجلس باعث 
شد   که بلیت هواپیما ۴ د  رصد   گران شود  .  وی با بیان اینکه نمایند  گان باید   توضیح د  هند   چرا 
وقتی مد  ام به این معترض هستند   که چرا شرکت های هواپیمایی قیمت بلیت را کاهش نمی 
د  هند   خود  شان مالیات ۹ د  رصد  ی بر بلیت اعمال کرد  ند  ، گفت: ایرلاین ها هیچ نفعی از این 
مالیات ند  ارند    و د  ر حال حاضر ایرلاین ها مامور وصول انواع عوارض شد  ه اند   که نمایند  ه ها و 
د  ستگاه های مختلف انها را وضع کرد   ه اند  .  سامانی اد  امه د  اد  : وصول این عوارض و مالیات نه 
تنها برای ایرلاین ها نفعی ند  ارد   بلکه هزینه زا است و تعد  اد  ی از  نیروی انسانی باید   محاسبات 

مالیات بر ارزش افزود  ه و انواع عوارض را انجام د  هند  .  

طبق برنامه ها باید          تا بهمن ماه رقم ســبد          معیشت برای سال 
۱۴۰۱ مشخص شود          و ضمن اینکه د         ستمزد          قبل از پایان سال 

قطعا اعلام خواهد          شد         .
عضو شورای عالی کار با اشــاره به برگزاری جلسات متعد         د          د         ر خصوص مزد          
منطقه ای گفت: می خواهیم به یک جمع بند         ی نهایی برســیم و ببینیم آیا د         ر 
کل قابل اجرا هست یا خبر. اینکه طی سال های اخیر بسیار د         ر مورد          آن بحث 
شد         ه بخاطر این است که یکی از سه ضلع کمیته د         ستمزد          د         رخواست آن را مطرح 
می کند         . به نظر ما نباید          اجرا شود          چونکه زیرساخت ها فراهم نیست.»محمد         رضا 
تاجیک« د         ر گفت وگو با عصرایران، اظهار کرد         : پافشاری برای مزد          منطقه ای از 
سوی یک کارفرمانما د         ر اصفهان صورت می گیرد         ، او تمام تلاش را می کند          که 
سال جد         ید          مزد          بر اساس مناطق لحاظ شود          و فکر می کند          اگر این اتفاق رخ د         هد         ، 
می توان هر د         ستمزد         ی به کارگر پرد         اخت کرد         . ایشان با تمام نمایند         ه ها رایزنی 
می کند          تا به خواسته خود          برسد         .تاجیک افزود         : اگر مزد          بر اساس منطقه ای شود         ، با 
مهاجرت کارگران روبرو می شویم، لذا باید          زیرساخت های کشور مورد          بررسی قرار 
بگیرد         . سال ۵۲ و ۵۳ این اتفاق افتاد          اما نتیجه ای ند         اد          و د         وباره مزد          ملی شد         .وی 
اد         امه د         اد         : ما نمی توانیم یک کشور پیشرفته را د         ر نظر بگیریم و بگوییم چون این 
طرح آنجا اجرا می شود         ، د         ر کشورمان هم اجرا کنیم. د         ر کل بررسی موضوع مزد          
منطقه ای یک حسن خوب برای ما د         اشت. چونکه تمام تحقیقات نشان د         اد          هزینه 
زند         گی د         ر سه سال گذشته بیشتر شد         ه و نمود         ار تورم روز به روز با نمود         ار قد         رت 
خرید          کارگران فاصله گرفته است. بنابراین هر چند          که اجرا نمی شود         ، به نظر بند         ه 

کفه ترازو را به نفع ما سنگین تر کرد         .عضو شورای عالی کار تعیین سبد          معیشت 
را منوط به لمس تورم پایانی سال د         انست و د         ر این باره گفت: هر چه به انتهای 
سال نزد         یک تر می شویم، تورم بیشتر می شود         . لذا اگر بررسی های اقتصاد         ی به 
شکل صحیح پیش برود          حتی می توان د         ر یک روز مبلغ سبد          معیشت را تعیین 
کرد         .تاجیک با بیان اینکه امسال بر خلاف سال های گذشته سومین شنبه های هر 
ما جلسه شورای عالی کار برگزار می شود         ، عنوان کرد         : خد         اروشکر د         ر د         ولت جد         ید          
د         یگر چالش برگزاری جلسات شورای عالی را ند         اریم، تاریخ ها مشخص است و 
طبق روال برگزار می شود         ، د         ر حال حاضر تنها نگرانی ما از جهت آمار و ارقام تورم 
اســت، لذا توقع د         اریم د         ولت جد         ید          یک برنامه برون رفت از مشکلات اقتصاد         ی 
ارائه د         هد          چونکه جایگاه حاکمیت را د         ارد          و هم به نوعی بزرگترین کارفرماست.

تاجیک افزود         : طبق برنامه ها باید          تا بهمن ماه رقم سبد          معیشت برای سال ۱۴۰۱ 
مشخص شود          و ضمن اینکه د         ستمزد          قبل از پایان سال قطعا اعلام خواهد          شد         .
عضو شورای عالی کار با بیان اینکه د         ر د         ولت قبل با اعد         اد          بازی شد         ، گفت: د         ر د         ولت 
قبل تورمی که محاســبه شد          تورم د         رآمد          کارگران بود         ، لذا باید          تورم هزینه های 
زند         گی را محاسبه می کرد         یم. یعنی وقتی می گوییم تورم ۵۰ د         رصد          است ابتد         ا باید          
سبد          معیشت محاسبه شود          و د         ر نتیجه از د         ل تورم سبد         ، د         ستمزد          کارگران را تعیین 
کنیم.وی د         ر اد         امه بیان کرد         : از د         ولت جد         ید          توقع د         اریم با اعد         اد          بازی نکند          و با توجه 
به اینکه د         ولت مرد         می هست، انتظار د         اریم موضوع د         ستمزد          را د         ر اولویت خود          قرار 
د         هد         . به هر حال تبلیغاتی که از سوی د         ولت جد         ید          بود         ه، پیش بینی ما این است که 

د         ستمزد          کارگران به نسبت سال های قبل بهتر شود         .

کارد            ر مد            یرعامل سابق شرکت نفت می گوید             که به د            لیل شرایط 
تحریمی و نبود             الحاق به FATF ما آخرین انتخاب مشتریان 
نفتی خود             هستیم به همین د            لیل هم ناچار به د            اد            ن امتیازات ویژه 

هستیم.
به گزارش بازار، بازار نفت روز نخست سال جد            ید             میلاد            ی را مثبت آغاز کرد            ه 
است. بهای معاملات نفت برنت ۵۹ سنت معاد            ل ۰.۷۶ د            رصد             افزایش یافت و 
به ۷۸ د            لار و ۳۷ سنت د            ر هر بشکه رسید            . تحلیل گران به رشد             تقاضا د            ر سال 
جد            ید             میلاد            ی بسیار امید            وارند             این د            ر حالی است که امکان افزایش عرضه حسابی 
سخت شد            ه است. فعالین صنعت نفت شرایط فعلی بازار را برای ورود             نفت ایران 
بسیار اید            ه ال می د            انند             و معتقد            ند             د            ر صورت لغو تحریم ها کشور ما می توانند             به 
سرعت سهم خود             از بازار جهانی را به د            ست آورد            .علی کارد            ر رییس سابق شرکت 
نفت د            ر اینباره می گوید            : بازار کشــش جذب تمام ظرفیت ۲ میلیون بشکه ای 
ظرفیت صاد            راتی ما را د            ارد            . از آن طرف  ایران هم به د            لیل کسری منابعی که با آن 

مواجه هست از هر فرصتی برای گرفتن سهم از د            ست رفته خود             د            ر بازار استفاد            ه 
می کند            . اما مساله اصلی تحریم ها و نبود             سیستم مناسب برای مباد            لات پولی و 
مالی کار را برای ما و مشتریان ما سخت کرد            ه است.او با اشاره به کاهش فروش 
نفت ایران د            ر ســال های گذشته، می گوید            : خیلی د            رد            ناک است که ما آخرین 
انتخاب مشتریان نفتی خود             هستیم به همین د            لیل هم ناچار به د            اد            ن امتیازات ویژه 
هستیم. البته  ایران می تواند             با برقراری ارتباطات نزد            یک با شرکت های متقاضی 
نفت، د            اد            ن امتیازات ویژه د            ر مد            ت زمان پرد            اخت پول و تخفیف د            ر قیمت بخشی از 
بازارهای خود             را پس بگیرد            .معاون سابق وزیر نفت همچنین د            ر پاسخ به این سوال 
که آیا با لغو تحریم ها مشکل صنعت نفت ایران به صورت کامل حل خواهد             شد            ، 
گفت: بازگشت به برجام می تواند             مشکل فروش نفت را حل کند             اما افزایش تولید             
خود             به سرمایه گذاری جد            ید             نیاز د            ارد            . اگر بخواهیم سهم مان د            ر بازار را بد            ست 
آوریم باید             به سمت تکنولوژیهای جد            ید             برویم، ضریب بازیافت میاد            ین نفتی و 

گازی را بالا ببریم و سرمایه جذب کنیم.

 ناهماهنگی تیم اقتصاد           ی د           ولت جز آسیب
 به مرد           م د           ستاورد           ی ند           ارد           

نمایند  ه های مجلس باعث گرانی بلیت هواپیما شد  ند  

 نمایند         ه کارگران: د         ولت جد         ید          
با اعد         اد          د         ستمزد          بازی نکند         

آخرین انتخاب مشتریان نفتی هستیم

رئیس سازمان برنامه و بود      جه گفت: سال آیند      ه ارز ۲ نرخی د      ر 
بازار وجود       نخواهد       د      اشــت و اگر بخواهیم یارانه ای به کالایی 
تخصیص د      هیم به صورت ریالی خواهد       بود       و به ذینفع نهایی و 

مرد      م پرد      اخت می شود      .
به گزارش تســنیم، مسعود       میرکاظمی  معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
برنامه و بود      جه د      ر حاشیه نشست  کمیسیون تلفیق لایحه بود      جه سال ۱۴۰۱ کل 
کشور د      ر خصوص مطالب مطروحه د      ر این جلسه گفت: بیشتر مباحث پیرامون 
جهت گیری های بود      جه سال آیند      ه بود       و تحلیلی از آسیب های بی تد      بیری د      ر بود      جه 

طی سنوات گذشته و اثرات مثبت یا منفی آن د      ر زند      گی مرد      م  ارائه شد      .
وی با بیان اینکه از این آسیب شناسی به مسیری رسید      یم که جهت گیری های 
د      ولت و مجلس باید       به چه شکلی د      ر سال آیند      ه باشد      ، تصریح کرد      : یکی از مهم ترین 
محورها کنترل تورم است که ریشه های تورم شناسایی و د      قیقا هد      ف گیری شد      ه 
است و مشخص شد      ه که کنترل منابع و مصارف کشور نباید       منجر به استقراض از 

بانک مرکزی شود       و از سوی د      یگر برای ایجاد       انضباط بانکی شورای پول و اعتبار 
مکلف شد      ه و د      ولت برای آن ها د      یگر تکلیفی مشخص نمی کند      .

رئیس ســازمان برنامه و بود      جه اد      امه د      اد      : ما به این موضوع نیز توجه د      اشتیم که 
خالص د      ارایی خارجی بانک مرکزی افزایش پید      ا نکند       تا منجر به افزایش پایه پولی 

شود      ، بنابراین از ابعاد       مختلف د      ر بود      جه سال آیند      ه د      قت شد      ه که به یک ثباتی د      ر 
اقتصاد       کشور برسیم تا مرد      م احساس اطمینان کنند       و این اقتصاد       برای آن ها قابل 

پیش بینی باشد       و بتوانند       سرمایه گذاری کنند      .
 میرکاظمی اظهار کرد      : بخش د      یگری از جهت گیری های ما د      ر بود      جه سال ۱۴۰۱ 
بحث جلوگیری از توسعه نامتوازن د      ر کشور است، متاسفانه اکنون این موضوع وجود       
د      ارد       و تد      ابیری برای ایجاد       یک توسعه متوازن د      ر بود      جه سال آیند      ه د      ر نظر گرفته 
شد      ه است. د      ر این راه صند      وق پیشرفت و عد      الت د      ر استان ها جانمایی شد      ه تا بتواند       د      ر 

استان های محروم مانند       د      یگر استان های برخورد      ار توسعه ایجاد       شود      .
معاون رئیس جمهور  د      ر اد      امه گفت: بحث حمایت از رشد       اقتصاد      ی د      ر کشور یکی 
د      یگر از اولویت های ما د      ر بود      جه سال آیند      ه است، ما د      ر گذشته آنچنان به حاشیه 
می پرد      اختیم که از متن اصلی که د      ر حقیقت همان رشد       اقتصاد      ی، افزایش د      رآمد       
خانوار، بزرگ شد      ن سفره مرد      م و  است، غافل می شد      یم.این مسائل د      ر متن بود      جه 
قرار گرفته و تبصره های مختلفی برای ایجاد       این رشد       اقتصاد      ی د      ر نظر گرفته شد      ه 

است تا بتوانیم از ابتد      ای سال آیند      ه بحث کسب وکار را مد      یریت کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بود      جه افزود      : د      ر سال آیند      ه ضمن مکلف شد      ن د      ستگاه ها، 
شورای اد      اری استان ها نیز مکلف می شوند       تا ماه به ماه پاسخگوی عد      د      هایی که 
از رشد       اقتصاد      ی برای آن ها تعیین شد      ه، باشند      . عد      د       و سهم هر زیر بخش مانند       
کشاورزی، صنعت و خد      مات تا سطح شهرستان ها کاملا د      ر بود      جه مشخص شد      ه 

که مسئولیت آن برعهد      ه استان ها و د      ستگاه های اجرایی قرار د      اد      ه شد      ه است.
 میرکاظمی د      ر پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه وضعیت یارانه ها د      ر سال آیند      ه به چه 
صورتی خواهد       بود      ، گفت: این مسائل تا پایان سال جاری باید       تعیین تکلیف شود      ، 
طبق قانون د      یگر نمی توانیم ارز ۴۲۰۰ را د      اشته باشیم و می توانیم از این پس با ریال 
حمایت های خود       را انجام د      هیم یعنی د      یگر ارز ۲ نرخی د      ر بازار وجود       نخواهد       د      اشت. 
اگر بخواهیم یارانه ای به کالایی تخصیص د      هیم به صورت ریالی خواهد       بود       و به 
ذینفع نهایی و مرد      م پرد      اخت می شود       زیرا تمامی مسائل حاکی از آن است، یارانه ای 
که از طریق د      و نرخی کرد      ن ارز پرد      اخت می شد      ، د      ر سفره مرد      م قرار نگرفته است.

میرکاظمی:یارانهریالیمیدهیم

د             ر حالیکه شرایط تخصیص یا حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد             ات کالاهای 
اساسی د             ر هاله ای از ابهام قرار د             ارد              برخی خواستار اجرایی شد             ن قطعی 
آن هستند              چون معتقد             ند              تولید              کنند             گان به واسطه این ارز تبد             یل به د             لال 

شد             ه اند             .
 بــه گزارش بازار، موضوع حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی تخصیصی برای وارد             ات کالاهای 
اساســی از جمله مباحث بحث برانگیزی است که د             ر خصوص حذف یا عد             م حذف آن 
شبهات بسیاری وجود              د             ارد             . به طوری که د             ر لایحه بود             جه ۱۴۰۱ صحبت از حذف آن به 
میان آمد             ه و حتی خبرهایی مبنی بر اجرایی شد             ن آن از د             ی ماه جاری نیز منتشر شد             ه با 
این وجود              چند             ی پیش معاونت امور د             ام وزارت جهاد              کشاورزی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را 
منتفی اعلام کرد             ، اما هنوز خبری قطعی مبنی بر تصمیم نهایی تصمیم گیرند             گان د             ر این 
خصوص از سوی مسئولان اعلام نشد             ه است. این د             ر شرایطی است که تخصیص یا عد             م 
تخصیص ارز برای تولید              کنند             گان بسیار حیاتی است و تولید              د             ر شرایط جاری بود             ن ارز د             ولتی 
با تولید              د             ر شرایط حذف آن بسیار متفاوت است و نیاز به تصمیمات ویژه ای از سوی تولید              
کنند             گان بخش د             ارد             . با این وجود              به گفته »محمد              یوسفی« رئیس انجمن پرورش د             هند             گان 
مرغ گوشتی کشور به نظر می رسد              تصمیم گیرند             گان حرف های خود              را یکی نکرد             ه اند              

و بد             ون هماهنگی با یکد             یگر هر روز تصمیم جد             ید             ی را د             ر این خصوص مطرح می کنند             .
مسئولان و تصمیم گیرند             گان حرف های خود              را یکی کنند             

یوسفی با اشاره به صحبت های اخیر معاون امور د             ام و معاون بازرگانی وزارتخانه مبنی بر 
عد             م حذف ارز د             ولتی به خبرنگار بازار می گوید             : بهتر است آقایان مسئول حرف های خود              را 

با هم یکی کنند              تا تولید              کنند             ه و مصرف کنند             ه از بلاتکلیفی د             ر بیایند             . نه اینکه د             ولت یک 
حرف بزند             ، معاون وزیر چیز د             یگری بگوید              و همه را سرد             رگم کنند             .او خاطر نشان می کند             : 
منطقی تر است که مسئولان امر د             ر ابتد             ا مشکل ارزی را حل کنند              و هرگاه قاطعانه اعلام 
کرد             ند              ارز ۴۲۰۰ تومانی د             یگر نیست، پس از آن مشخص کنند              تولید              کنند             ه ها به فلان 

طریق و فلان قیمت محصول خود              را تولید              کنند             .
یوسفی می افزاید             : از سوی د             یگر پس از آن بایستی برای مصرف کنند             ه نیز راهکار مناسبی 
د             ر راســتای د             وام آورد             ن د             ر برابر گرانی ها و بالا برد             ن قد             رت خرید              ارائه د             هند             . د             ر آن زمان 
است که می توان گفت د             ر شرایط جد             ید              تولید              کنند             گان چه باید              بکنند              که تولید              لطمه نخورد             .

او تصریح می کند             : با این وجود              د             ر حال حاضر تولید              د             ر بخش مرغ بالا است و قیمت ها 
هنوز به قیمتهای تعیین شد             ه هم نرسید             ه است اما د             ر صورتی که حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 

قطعی شود              مسلما وضعیت تولید              نیز تغییرات اساسی خواهد              د             اشت.
ارز ۴۲۰۰ تومانی چگونه تولید              کنند             ه را د             لال کرد             ه است؟

اگرچه این بلاتکلیفی د             ر حذف یا عد             م حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بیش از گذشــته تولید              
کنند             گان را سرد             رگم کرد             ه است اما برخی فعالان صنعت کشاورزی معتقد             ند              این کار باید              د             ر 
هر صورت اجرایی شود              چرا که تنها عد             ه ای از آن منتفع می شوند              که مسئولیتی د             ارند              و با 
یکسری زد              و بند             ها به راحتی نهاد             ه مورد              نیاز را از سامانه بازارگاه تامین می کنند             . به عبارت 
د             یگر برخی کارشناسان می گویند             : نهاد             ه هایی که با قیمت د             ولتی د             ر سامانه بازارگاه عرضه 
می شود              به د             ست همه تولید              کنند             گان نمی رسد              و بخش عمد             ه ای از آنها عملا محصول 
مورد              نیاز خود              را از بازار آزاد              و با قیمتی چند             ین برابر بالاتر از قیمت د             ولتی تامین می کنند             . 

لذا حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی تنها موجب می شود              د             ست برخی افراد              از چنین رانت ها و سوء 
اســتفاد             ه هایی کوتاه شود             .علی محمد             ی فعال بخش کشاورزی د             ر این خصوص به می 
گوید             : ارز ۴۲۰۰ تومانی نه تنها د             ر بخش کشاورزی هیچ نقشی ایفا نکرد             ه بلکه توانسته 
بزرگترین رانتی را ایجاد              کند              که امروز ما شاهد              آن هستیم؛ یعنی تولید              کنند             ه و مصرف 
کنند             ه تواما متضرر شد             ه اند             .محمد             ی به اشاره به اینکه علیرغم تخصیص ارز د             ولتی هر روز 
شاهد              افزایش قیمت ها هستیم می افزاید             : افزایش قیمت ها د             ر این حوزه ناشی از این است 
که تولید              کنند             گانی که د             ستی د             ر سامانه بازارگاه د             ارند              و سریع می توانند              نهاد             ه مورد              نیاز را 
بگیرند              بخشی از آن را صرف تولید              و مابقی را د             ر بازار آزاد              با قیمت چند             ین برابر نرخ د             ولتی 
به فروش می رساند             . لذا هم پول آنچه خرید             اری کرد             ه است را به اصطلاح از بازار آزاد              د             ر 

می آورد              و هم تولید              خود              را د             ارد             .
او می گوید             : به نظر بند             ه خود              تولید              کنند             ه الان تبد             یل به د             لال شد             ه است. یعنی به جای 

اینکه واحد              تولید             ی خود              را تقویت کند              و با پتانسیل بالا کار کند              نصف نهاد             ه را نقد             ا د             ر بازار 
می فروشد              و با مابقی آن را تولید              می کند             . پس می توان گفت این ارز تخصیصی جامعه 

تولید              ما را به قهقرا کشید             ه است.
تولید              کنند             ه با ۵۰ د             رصد              ظرفیت کار می کند              چون ۵۰ د             رصد              نهاد             ه د             ولتی 

را د             ر بازار آزاد              به فروش می رساند             
محمد             ی د             ر پاسخ به این سوال که اگر ارز د             ولتی حذف شود              د             ر اد             امه چه اتفاقات مثبت و 
منفی د             ر جامعه رخ می د             هد             ، می گوید             : وقتی ارز برد             اشته شود              تولید              کنند             ه باید              تولید              کند              و 
چون نمی تواند              واحد              تولید             ی را بخواباند              پس به د             نبال این می رود              که محصول با کیفیت و 
با قیمت مناسب خرید             اری کند             .او اد             امه می د             هد             : از سوی د             یگر بازار خود              بخود              آرام می شود              
و تولید              کنند             ه می تواند              مازاد              تولید              را صاد             ر کند             . پس به این ترتیب نه تنها رانت ایجاد              شد             ه از 

بین می رود              بلکه تولید              هم د             رست می شود              و ظرفیت های تولید              نیز پر می شود             .
این فعال بخش می گوید             : مساله اینجا است که الان تولید              کنند             گان با ۵۰ د             رصد              ظرفیت 
کار می کنند              چون نصف نهاد             ه های خود              را د             ر بازار آزاد              می فروشــند              و همین امر باعث 
گرانی ها شــد             ه است. اما اگر این رانت فعلی حذف شود              تولید              کنند             ه تولید              محصولات را 

افزایش می د             هد              و قیمت ها شکسته می شود              و بازار متعاد             ل می گرد             د             .
او د             ر خصــوص تبعات منفی این اقد             ام نیز می گوید             : د             ر صورت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
احتمال د             ارد              ۱۰ تا ۲۰ روز اول د             لالان به اصطلاح طغیان کنند              و یکسری جریان سازی ها 
را رقم بزنند              تا به د             ولت و تصمیم گیرند             گان به نوعی اخطار بد             هند              که وضعیت آشفته است 

اما نهایتا د             ر کمتر از یک ماه شرایط عاد             ی می شود             .

درمعرضارز4200تومانی؛تولیدکنندههانیز،دلالشدهاند!
حذفارزترجیحیآرییاخیر؟
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